
【课程名称 COURSE TITLE】 

行为经济学：理论与实践（Behavioral Economics: Theory and Practice） 

【授课教师 INSTRUCTORS】 

姓 名：包晓辉 Helen Bao 

国 籍：中国 Chinese 

职 称： Associate Professor 

来自学校：剑桥大学 University of Cambridge 

Email 地址：hxb20@cam.ac.uk 

【课程学分 CREDITS】 

2 学分 2 Credits 

【授课对象 STUDENTS】 

本科生、研究生 Undergraduates and Postgraduates. 

【授课语言 LANGUAGE】 

英语 English 

【课堂规模 SIZE OF CLASS】 

30 人 

30 Participants 

【先修课程 PREREQUISITES】 

宏观经济学、微观经济学 

Macroeconomics、Microeconomics 

【授课方式 TEACHING METHOD】 

以课堂讲授为主，穿插实例讨论 

Lecture and case studies 

【课程考核 EVALUATION】 

(1) 出勤考核与课堂参与占 30%； Presence and participation 30%； 

(2) 期末考试占 70%。考试方式为闭卷。Final Examination 70% 

【教师简介 ABOUT THE LECTURER】 

包晓辉，女，香港城市大学统计学博士。现为英国剑桥大学土地经济系房地产金融方向

副教授。主要研究方向：房地产金融，城市经济学，土地与住房政策，行为经济学。 

Helen Bao, Female, University Lecturer in Real Estate Finance. 



Education：Ph.D. Statistics, City University of Hong Kong, Hong Kong 

Position Held：University Lecturer in Real Estate Finance, Department of Land Economy, 

University of Cambridge 

Research areas: Real Estate Finance, Urban Economics, Land Use and Housing Policies, 

Behavioural Economics 

 

【课程简介 COURSE DESCRIPTION】 

1. 本课程向学生讲授行为经济学理论的核心概念和核心理论在中国金融市场的应用。

通过课程学习，使学生能够深入理解和灵活使用行为经济学理论与工具，应用于中

国金融问题的研究。 

2. 介绍性为金济学的理论与实践，包括新为经济学与传统经济学的联系与区别，常用

行为经济学方法，以及行为经济学在公共政策和金融市场研究方面的应用。通过理

论与实践之间的比较，讨论在我国金融市场实际应用行为经济学所面临的主要问题。 

1. The objective of this course is to familiarize students with key concepts, issues and 

theories in behavioral economics, and the applications in China’s financial market 

analysis. At the end of this course, students should be able to understand and critically 

evaluate behavioral economics theories and methodologies that are relevant to China. 

2. This course introduces the theories and practices of behavioural economics, including the 

connection and differences between classic economic theory and behavioral economics 

theory, commonly used tools in behavioral economics, and the applications of behavioral 

economics in public policy making as well as financial market analysis. It will focus on 

the challenges and opportunities of applying these theories and methods in China by 

comparing the differences in theories and practices across countries. 

 

【课程大纲 SYLLABUS】 

 

第一章 导论   

第二章 行为经济学理论基础1：方法论   

第三章 行为经济学理论基础2：价值、偏好和选择   

第四章 行为经济学理论基础3：信仰、经验决策以及偏差   

第五章 行为经济学实践方法1：前景理论方法论 



第六章 行为经济学实践方法2：前景理论实践篇 

第七章 行为经济学实践方法3：头脑账户   

第八章 行为经济学实践方法4：社会偏好   

 

Chapter 1 An Introduction to Behavioral Economics 

Chapter 2 Methodology 

Chapter 3 Values, Preferences and Choices 

Chapter 4 Beliefs, Heuristics and Biases 

Chapter 5 Prospect Theory: Introduction 

Chapter 6 Prospect Theory: Applications 

Chapter 7 Mental Accounting 

Chapter 8 Social Preference 

 

【课程教材 TEXTBOOKS】 

 

Core Textbook： 

 

Wilkinson, N., Klaes, M., 2012. An introduction to behavioral economics, 2nd ed. 

Palgrave Macmillan, Basingstoke. 

 

Supplementary textbooks:  

 

Kahneman, D., 2011. Thinking, fast and slow. Allen Lane, London. 

Shiller, R.J., 2000. Irrational exuberance. Princeton University Press, Princeton, 

N.J. ; Chichester. 

Thaler, R.H., Sunstein, C.R., 2008. Nudge : improving decisions about health, 

wealth, and happiness. Yale University Press, New Haven, Conn. ; London. 
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